
زینب خدایی: در روزهای ابتدایی رسانه ای شدن خبر تفاهمنامه 
شهرداری تهران با چینی ها برای ساخت 200 هزار واحد مسکونی 
در اراضی ذخیره بافت های فرسوده، همه چیز بیشتر شبیه به 
یک شایعه تکراری بود اما چیزی نگذشت که با اظهارنظرهای 
جسته و گریخته و البته متناقض مسؤولان، ماجرای مشارکت 
با شرکت های چینی ، رنگ و بوی جدی تری به خود گرفت و 
علامت سوال ها بیشتر و بزرگ تر شد. البته اینکه چرا با وجود 
ظرفیت ها و پتانس��یل های فراوان داخلی، پای ش��رکت های 
ساختمان س��ازی خارجی به ساخت مسکن باز شده، پرسش 
تازه ای نیست؛ پیش  از این نیز به پشتوانه استدلال مشابه انتقال 
تکنولوژی ساخت و ارزان سازی و سریع سازی، قرارداد ساخت 
چند هزار واحدی مسکن مهر با شرکت ترکیه ای کوزو بسته شده 
بود اما در نهایت امر، به جای انتقال تکنولوژی، به دلیل خلع ید 
این شرکت از پروژه ها 12 هزار واحد مسکن مهر نیمه  کاره ماند. 
اخیرا نیز در توجیه تصمیم شهردار تهران، در حالی از »لزوم 
آموزش خانه سازی به پیمانکاران ایرانی« و »انتقال تکنولوژی و 
صنعتی سازی« و حتی »سرمایه گذاری« صحبت می شود که در 
خوشبینانه ترین حالت چنین رویکردی را یا باید ناشی از خطای 
شهرداری تهران در مساله شناسی دانست یا ناشی از تلاش برای 
پاک کردن صورت مساله! چرا که مساله اصلی مسکن در تهران و 
دیگر شهرها تکنولوژی ساخت سریع و صنعتی نیست که بتوان 
با تکنولوژی وارداتی چینی به آن پاسخ داد. در چنین وضعیتی 
هر پاسخی که نسبتی معنادار با راه حل اساسی پیدا نکند، راه به 

جایی جز بیراهه نخواهد برد. 
صنعتی سازی مسکن به چه قیمت؟ ■

از طرفی بنا به گفته حمیدرضا صارمی، معاون شهرسازی 
و معماری شهرداری تهران مناطق هدف محله سازی چینی ها، 
زمین های قهوه ای یا همان اراضی ذخیره و بافت های فرسوده 
مناطق 21 ، 19 ، 18 و 22  در نظر گرفته شده است و بیشترین 
مسکن قرار است در مناطق جنوبی و بافت های فرسوده شهر 
ساخته ش��ود. به عبارت بهتر، مهندسان چینی قرار است در 
مناطقی س��راغ متراکم سازی و ساخت انبوه مسکن بروند که 
همی��ن حالا هم کمترین س��هم برخورداری را از س��رانه های 
شهری دارند، آن هم مهندسانی که صرفا دستی در تکنولوژی 
س��اخت س��ریع دارند و نه شهرسازند، نه به باور کارشناسان و 
پژوهشگران شهرسازی، کمترین توجهی به اصول اجتماعی و 
فرهنگی طراحی شهر می کنند. همین مساله 2 نگرانی بزرگ 
ایجاد کرده است؛ اول اینکه تراکم افزایی غیراصولی و مضاعف در 
بافت های فرسوده، کیفیت زیست این مناطق را بیش از پیش با 
خطر مواجه خواهد کرد و دیگر اینکه در حالی که سیما و منظر 
شهری بی هویت تهران همین حالا هم با معماری متناسب با 
فرهنگ ایرانی و اسلامی فاصله دارد، مهندسان چینی  قرار است 

دقیقا چه سبک معماری و فرهنگی را نمایندگی کنند؟
فن در خانه و ما گرد جهان می گردیم ■

در همین باره ناصر امانی، عضو شورای شهر تهران که پیش تر 

در جلسه علنی شورای شهر به انتقاد از اقدام شهرداری تهران 
پرداخته بود، در گفت وگو با »وطن امروز« گفت:  شهردار تهران 
گف��ت یکی از ۵ موضوعی که با طرف چینی مذاکره و تفاهم 
شده، مشارکت آنان در ساخت مسکن است ولی کیفیت و شیوه 
اجرایی را موکول به قطعی شدن با طرف چینی و سپس ارسال 
لایحه به شورای شهر کردند. طبعا چون هنوز لایحه مربوطه به 
ش��ورا ارسال نشده، از کم و کیف آن اطلاعی نداریم ولی بنده 
معتقدم هم تکنولوژی و هم ابزار و امکانات و هم سرمایه لازم 
برای ساخت انبوه سریع و باکیفیت مسکن در داخل کشور وجود 
دارد و ما مسؤولان و تصمیم گیران باید زمینه و فرصت لازم را 
برای تولیدکنندگان داخلی مسکن فراهم و موانع خودساخته را 

از سر راه آنان برداریم.
مقام معظم رهبری بارها ب��ر لزوم تقویت تولیدات داخلی 
و خودکفایی تاکید کرده اند و گفته اند: »در مس��اله مسکن، ما 
وابستگی نداریم به خارج؛ زمینش مال خودمان است، مصالحش 
مال خودمان است، طراحی اینها مال خودمان است. بنابراین به 
مساله  مسکن باید رسید«. واقعا قابل قبول نیست که ۴۵ سال 
پس از پیروزی انقلاب اس��لامی ما بگوییم تکنولوژی ساخت 
مس��کن را باید از چین وارد کنیم یا مهندسان چینی باید به 

مهندسان ما آموزش ساخت مسکن بدهند!
برخی شرکت های دانش بنیان وابسته به یکی از وزارتخانه ها در 
تکنولوژی ساخت مسکن که امکان تولید انبوه و سریع و باکیفیت 

مسکن را فراهم می کند، بسیار موفق عمل کرده و نمونه کارشان 
را هم اجرایی کرده اند. چرا سراغ آنها نرویم و سراغ شرکت های 
چینی که اتفاقا آنها هم وابسته به دولت چین هستند برویم؟ 
در تولید مسکن؛ زمین، منابع مالی، مصالح، تکنولوژی ساخت و 
نیروی کار مورد نیاز است که همه آنها در داخل کشور وجود دارد.

به جای ساخت مسکن چینی بروکراسی پیچیده شهرداری  ■
را تعدیل کنید

امانی در پاسخ به این سوال که شهرداری چطور می تواند به 
حل معضل مسکن کمک کند، گفت: واقعیت این است که حل 
مشکل مسکن وظیفه دولت است، نه وظیفه مدیریت شهری. 
شهرداری اگر مراحل صدور پروانه و صدور مجوز ساخت مسکن 
را کوتاه کند و سازندگان مسکن در بروکراسی اداری شهرداری 
سرگردان نباشند، بزرگ ترین خدمت را به تولید مسکن خواهد 
کرد. در حال حاضر در بافت فرسوده به رغم اینکه برابر مصوبه 
شورا صدور پروانه معاف از عوارض است )در مناطق شمالی۵0 و 
در مناطق جنوبی100 درصد معافیت( ولی در عمل شهرداری از 
سازندگان در این بافت ها مبالغی را دریافت می کند. بنده اولویت 
ش��هر و مردم تهران را که حل آنها بر عهده ما اس��ت، آلودگی 
هوا و ترافیک می دانم و معتقدم منابع و توان شهرداری باید بر 
این موضوع متمرکز شود. ساخت مسکن را باید به مردم واگذار 
کنیم و ما تسهیلگر و پشتیبان آنها باشیم. همین حالا وام های 
مصوب قانونی که باید به سازندگان در بافت فرسوده در تهران 

پرداخت شود، پرداخت نمی شود.
تراکم مجاز و تأمین سرانه، پیش شرط بازسازی بافت فرسوده ■

عضو شورای شهر در توضیح بارگذاری جمعیت بیشتر در 
بافت های فرسوده گفت: مناطق هدفی که جهت محله سازی 
چینی ها اعلام ش��ده، بافت های فرسوده برخی مناطق است. 
در نوسازی بافت فرسوده باید تامین سرانه ها و تجمیع مالکان 
در نظر گرفته شود و تراکم مجاز در هر منطقه مطابق طرح 
تفصیلی رعایت شود. در این صورت به دلیل تامین سرانه های 
انرژی یعنی آب و برق و گاز در بافت فرسوده فشار مضاعفی هم 
وارد نمی شود اما درباره ساخت مسکن جدید در مناطقی که 
ظرفیت جمعیتی آنها برابر طرح جامع تکمیل شده است - که 
اکثر مناطق تهران  جز چند منطقه محدود را در برمی گیرد - به 
شهرداری تذکر داده ام. بر اساس مطالعات مرکز پژوهش های 
مجلس ش��ورای اسلامی تمام مناطق بیس��ت ودوگانه دیگر 
نمی توانند پذیرای جمعیت و توسعه شهری بیشتری باشند 
و حتی نیاز اس��ت به نحوی با کاهش تراکم جمعیت، زمینه 
ترمیم ساختار بوم شناسی را فراهم ساخت اما چنانچه اصرار بر 
بارگذاری جمعیتی وجود داشته باشد، با کاهش تراکم جمعیت، 
بارگذاری در برخی مناطق 2، ۵، 21 و 22 آسیب کمتری را 
در پ��ی دارد. بنابراین فقط در این ۴ منطقه تهران بارگذاری 
مسکن جدید آسیب کمتری دارد. دقت کنید! آسیب کمتری 

دارد و بدون آسیب نیست.

مزد منطقه ای طرح پیشنهادی وزارت 
اقتصاد، مدتی است بر سر زبان ها افتاده 
و طبق اعلام  وزارت اقتصاد، اجرایی شدن آن مطابق قانون 
است و جلساتی پیرامون آن تشکیل شد، این در حالی است 
که مخالفت هایی از طرف فعالان کارگری با طرح مذکور وجود 
داشت که در نهایت در شورای عالی کار  اجرای آن برای سال 
آینده منتفی شد. در صورت اجرایی شدن مزد منطقه ای میزان 
حداقل دستمزد در هر منطقه کشور بنا بر هزینه های آن منطقه 
تعیین می شد. پیشنهاد منطقه ای شدن مزد 1۴0۳ که از سوی 
وزارت اقتصاد مطرح و به شورای عالی کار ارائه شده بود، طبق 
اظهارات سخنگوی اقتصادی دولت منتفی اعلام شد تا تعیین 
دستمزد سال آینده کارگران همچون سال های گذشته به روال 

سابق و منطبق با ماده ۴1 قانون کار دنبال شود.
 سیداحس��ان خاندوزی، س��خنگوی اقتصادی دولت در 
نشس��ت خبری خود درباره مزد منطقه ای اظهار کرد: اصل 
موضوع مزد منطقه ای یکی از ظرفیت های قانونی است که از 
دهه های قبل در ماده ۴1 قانون کار وجود داشته و موافقان و 

مخالفانی داشته است.
به گفته وی، با توجه به مذاکرات در شورای عالی کار، مزد 
منطقه ای برای س��ال آینده در دستور کار نیست و اجرایی 
نخواهد شد و برای سال 1۴0۳ تقسیم بندی های مورد نظر 

انجام نشده است.
در همین راس��تا علیرضا میرغفاری، نماین��ده کارگران 

در ش��ورای عال��ی کار اظهار 
کرد: مطرح کردن بحث مزد 
منطقه ای باعث شد جلسات 
دستمزد و سبد معیشت به 
حاشیه برود و اکنون که اعلام 
ش��ده مزد منطقه ای منتفی 
ش��ده، از متولیان امر انتظار 
داریم هرچه سریع تر مکاتبه 
مجدد با وزیر کار داشته باشند 

تا جلسات دستمزد را تشکیل دهند و فرصت سوزی نشود.
وی ادامه داد: با توجه به شرایط اقتصادی، کمترین خواسته 
حداقل بگیران این اس��ت که تکلیف دس��تمزد سال آینده 
مشخص شود، لذا از شورای  عالی کار می خواهیم با محوریت 
تعیین سبد معیشت واقعی و دستمزد برای سال جدید جلسه 

دستمزد برگزار شود.
نماینده کارگران در ش��ورای عالی کار با بیان اینکه طرح 
مزد منطقه ای باعث ش��د پرداختن به مزد 1۴0۳ به تاخیر 
بیفتد، اظهار کرد: دلایل انتقاد ما به بحث مزد منطقه ای این 
ب��ود که قانون کار طبق م��اده ۴1 دو معیار و ملاک را برای 
تعیین دستمزد کارگران مشخص کرده است؛ یکی اینکه مزد 
برابر با س��بد معیشت و منطبق با بند 2 ماده ۴1 قانون کار 
تعیین شود که سال ها مغفول مانده و به آن توجه نشده است 
و دوم ساختار مزد منطقه ای که باید با چانه زنی انجام گیرد، 

زیرا تشکل ها بویژه در حوزه 
استانی و شهرستانی قدرت 

کافی را ندارند.
میرغفاری افزود: در حال 
حاضر زیرساخت ها و شرایط 
برای اج��رای مزد منطقه ای 
در کش��ور وجود ندارد و این 
امر نیازمند کار کارشناس��ی 

گسترده است.
پیش تر در آخرین نشست شورای عالی کار که 29 بهمن 
با حضور وزیر کار برگزار شد، قرار بود بحث مزد منطقه ای به 
عنوان یکی از دس��تور کارها مورد بحث و بررسی قرار گیرد 
و گزارش��ی در این باره ارائه ش��ود اما طبق گفته نمایندگان 
کارگری کل این جلسه تنها به اصلاح آیین نامه انتخاب اعضای 
مراجع تشخیص و حل اختلاف گذشت و به مزد منطقه ای 

پرداخته نشد.
سیدصولت مرتضوی، وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی دیروز 
در حاش��یه نشست هیات دولت ابراز امیدواری کرد جلسات 
ش��ورای عالی کار برای تعیین حداقل حقوق کارگران هفته 

آینده تشکیل شود.
وی با بیان اینکه بحث حقوق و دستمزد کارگران از وظایف 
ش��ورای عالی کار است، گفت: این شورا سه جانبه گراست و 
متش��کل از ۳ نماینده کارگ��ران، ۳ نماینده کارفرمایان و ۳ 

نماینده دولت و وزیر تعاون به عنوان مدیر جلسه است و باید 
از هفته آینده آرام آرام جلسات شورای عالی کار را برگزار کنیم. 
البته جلسات کارشناسی آن در حوزه معاونت روابط کار برگزار 
می شود و شاخص ها را بررسی می کنند و امیدواریم بتوانیم 

تصمیمی را که حق و عدل است، بگیریم.
مرتضوی گفت: بعضا فکر می کنند حداقل حقوق و دستمزد 
را دولت یا وزیر کار مشخص می کند، در حالی که نه دولت، 
نه وزارت کار حداقل را مشخص نمی کنند، بلکه این شورای 
عالی کار است که این کار را انجام می دهد. البته شخصیت های 
حقوقی هم در این جلسه حضور دارند و امیدواریم بتوانیم با 
شاخص هایی که به دست می آید، تصمیمی معقول و منطقی 

در این بخش بگیریم.
پیش از ای��ن نمایندگان گروه کارگ��ری درباره احتمال 
منطقه ای ش��دن دستمزد 1۴0۳ اعلام کرده بودند اگر قرار 
است مزد سال آینده منطقه ای شود، باید سبد معیشت ملاک 
عمل قرار گیرد و حداقل مزد برابر با سبد معیشت باشد که به 

صورت ملی تعیین می شود.
اکنون با اعلام س��خنگوی اقتصادی دولت، موضوع مزد 
منطقه ای برای تعیین دستمزد سال آینده کارگران منتفی 
شده و بر این اساس همچون روال سنوات قبل حداقل مزد 
بر مبنای ماده ۴1 قانون کار تعیین و تصویب خواهد شد و 
مش��خص نیست آیا طی سال های آینده دوباره این موضوع 

مطرح خواهد شد یا خیر.

یک��ی از اصلی تری��ن ش��عارهای دولت 
س��یزدهم حمایت از تش��کیل خانواده 
اس��ت، حتی در مجلس یازدهم موضوع افزایش 2 برابری وام 
ازدواج پیگیری و به نتیجه رسید. در سال های گذشته یکی از 
گلایه های جوانان، بروکراسی بسیار سخت و پیچیده وام ازدواج 
بود که با توجه به رشد 28درصدی اعطای آن در 11 ماه 1۴02 
نسبت به مشابه سال قبل، می توان گفت این نارسایی تا حدودی 

رفع شده است.
در همی��ن باره مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی گفت: 
از ابتدای سال 1۴02 تا    هفتم اسفند 1۴02، بیش از ۷۴2 
هزار فقره تس��هیلات قرض الحسنه ازدواج به مبلغ 1۵1.8 
هزار میلیارد تومان توس��ط شبکه بانکی پرداخت شده که 
نسبت به مدت مشابه آن در سال گذشته 28 درصد رشد 

داشته است.
مهدی صحابی با بیان اینکه عملکرد شبکه بانکی در مدت 
مذکور برای پرداخت تس��هیلات بیش از تکالیف تعیین شده 
بوده است، افزود: با توجه به سهمیه تکلیفی در نظر گرفته شده 
بابت این تسهیلات که تا هفتم اسفند 1۴02 مبلغ 1۳8 هزار 

و ۶00 میلی��ارد تومان اس��ت، 
عملکرد ش��بکه بانکی در این 
باره بیش از 109 درصد اس��ت 
که نشان دهنده همکاری خوب 
شبکه بانکی در اعطای تسهیلات 

موصوف در سال جاری است.
وی با اش��اره ب��ه تاکیدات 
رئیس جمهور مبن��ی بر صفر 
شدن و کاهش صف تسهیلات 

قرض الحسنه ازدواج، خاطرنشان  کرد: بر این اساس این بانک 
تمهیداتی اندیشید تا با وجود پیوستگی و سیال بودن جریان 
ورود و خ��روج متقاضیان این تس��هیلات، علاوه بر تعهدات و 
سهمیه های ابلاغی به بانک های عامل بابت اعطای تسهیلات 
ازدواج در س��ال جاری برای کاهش تعداد متقاضیان در صف 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج، بانک های عامل نسبت به پرداخت 
تسهیلات ازدواج به 12۵ هزار نفر از متقاضیان در صف ازدواج 
و پرداخت تسهیلات قرض الحسنه فرزند به تعداد 110 هزار نفر 
از متقاضیان در صف تسهیلات مورد اشاره تا پایان سال جاری 

اقدام کنند.
ای��ن مس��ؤول ادام��ه  داد: 
همچنی��ن تفاهم ش��د بانک 
قرض الحسنه مهر و قرض الحسنه 
رسالت نیز نسبت به پرداخت 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج 
و فرزندآوری به متقاضیان اقدام 
کنند. بر این اساس، با عنایت به 
تفاهمات به عمل آمده، تعداد 
متقاضیان در صف تسهیلات یادشده در هفتم اسفند 1۴02 از 
تعداد 2۷0 هزار نفر )در 2۴ دی ماه 1۴02( به تعداد 18۳ هزار 

نفر کاهش یافته است.
مدی��ر اداره اعتب��ارات بانک مرکزی با بی��ان اینکه از زمان 
راه اندازی سامانه تسهیلات قرض الحسنه ازدواج تاکنون همواره 
صف متقاضیان تسهیلات ازدواج وجود داشته است، تصریح  کرد: 
به طور میانگین در سنوات اخیر در پایان هر سال با صف بیش 
از 1۵0 هزار نفری از متقاضیان دریافت تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج همراه بوده اس��ت که با توجه به رشد سقف فردی این 

تسهیلات و عدم تناسب آن با رشد سپرده ها و منابع قرض الحسنه 
در چند سال گذشته، این صف افزایش یافته است.

وی خاطرنشان  کرد: در راستای تسهیل شرایط ضمانت 
و اخذ وثایق در پرداخت تس��هیلات قرض الحسنه در سال 
جاری موضوع به کرات به ش��بکه بانکی ابلاغ و تاکید شده 
است و در صورت بروز هرگونه تخلف در این زمینه موضوع 
از س��وی این بانک مورد نظارت و بررسی ویژه قرار گرفته 
است. ضمن آنکه مطابق تاکیدات رئیس جمهوری در جلسه 
مورخ س��وم اس��فند 1۴02 ش��ورای عالی جوانان، مجدد 
مکاتباتی با ش��بکه بانکی در ای��ن زمینه انجام و تاکیدات 

لازم انجام شده است.
صحابی در پایان عنوان کرد: بر این اساس، عملکرد شبکه 
بانکی در پرداخت تسهیلات یادشده به صورت مداوم در حال 
رصد و پایش است و پیگیری به حداقل رساندن متقاضیان در 
صف تس��هیلات مذکور به جد در دس��تور کار بانک مرکزی و 
بانک های عامل قرار دارد و انتظار می رود تا پایان س��ال جاری 
شاهد کاهش هر چه بیشتر تعداد متقاضیان در صف تسهیلات 

قرض الحسنه ازدواج باشیم.  

احداث و بهره برداری از ۲ هزار و ۲۴۴ 
کیلومتر بزرگراه و راه اصلی

وزیر راه و شهرسازی از احداث و بهره برداری از 2 هزار 
و 2۴۴ کیلومتر بزرگراه و راه اصلی در دولت سیزدهم خبر 
داد. مهرداد بذرپاش در حاشیه جلسه کمیسیون ایمنی 
راه ها، با اش��اره به عملکرد این وزارتخانه از ابتدای دولت 
سیزدهم تاکنون گفت: مجموعا 2 هزار و 2۴۴ کیلومتر 
شامل 1۵۵9 کیلومتر بزرگراه و ۶8۵ کیلومتر راه اصلی در 
دولت سیزدهم احداث شده و به بهره برداری رسیده است. 
وی با اشاره به عملکرد این وزارتخانه در حوزه ساخت و 
توسعه راه روستایی هم گفت: 8 هزار و ۷۵1 کیلومتر راه 
در روستاهای بالای 20 خانوار ساخته شده و توسعه یافته 
است. بذرپاش همچنین اظهار کرد: احداث و بهره برداری 
از بان��د رفت منطقه 2 آزادراه تهران -  ش��مال به طول 
22 کیلومتر به ارزش 8.2 هزار میلیارد تومان از اقدامات 

انجام شده در بخش جاده ای است.

نخستین واحد گازی نیروگاه سبزوار 
وارد مدار شد

معاون توس��عه طرح های شرکت مادرتخصصی برق 
حرارتی گفت: نخستین واحد گازی 18۳ مگاواتی نیروگاه 
سیکل  ترکیبی سبزوار با سرمایه گذاری ۷0میلیون یورو 
به شبکه سراسری برق کشور متصل شد. محمد  رمضانی 
اظهار داش��ت: در راستای توس��عه تولید برق در شمال 
 ش��رق کش��ور و پاسخگویی به رش��د مصرف در استان 
خراس��ان رضوی، احداث نیروگاه س��یکل ترکیبی ۵۴۶ 
مگاواتی س��بزوار ب��ا برخ��ورداری از 2 واحد گازی 18۳ 
مگاواتی و یک واحد بخار 180 مگاواتی در دس��تور کار 
قرار گرفته اس��ت. وی با اش��اره به اینکه نخستین واحد 
گازی این نیروگاه با حجم سرمایه  گذاری ۷0 میلیون یورو 
احداث ش��ده است، ادامه داد: در مدت زمان ساخت این 
پروژه هزار نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم مشغول 
فعالی��ت بوده اند. رمضانی راندم��ان نهایی این نیروگاه را 
ح��دود ۵۵ درصد عنوان کرد و افزود: س��بزوار از جمله 
مناطق کمتر توس��عه یافته شمال  شرق کشور است که 
ایجاد زیرس��اخت های توسعه در آن الزامی است، به این 
منظور پروژه ساخت این نیروگاه سیکل  ترکیبی  از جمله 
طرح های بزرگ و زیربنایی در حال انجام شهرستان بوده 
است. همچنین مصطفی رجبی مشهدی، سخنگوی صنعت 
برق از سنکرون موفقیت آمیز نخستین واحد گازی نیروگاه 
سیکل ترکیبی سبزوار به ظرفیت 18۳مگاوات خبر داد و 
با اشاره به اینکه این نیروگاه هم اکنون به شبکه سراسری 
برق پیوس��ته است، گفت: در راستای توسعه تولید برق 
در ش��مال  شرق کشور و پاسخگویی به رشد مصرف در 
استان خراس��ان  رضوی، احداث نیروگاه سیکل ترکیبی 
۵۴۶ مگاواتی سبزوار با برخورداری از 2 واحد گازی 18۳ 
مگاواتی و یک واحد بخار 180 مگاواتی در دس��تور کار 
قرار گرفت. مدیرعامل شرکت توانیر درباره اشتغال زایی 
این پروژه اظهار داش��ت: در مدت ساخت این پروژه هزار 
نفر به صورت مستقیم و غیرمستقیم مشغول به کار شدند. 
وی همچنین یادآور شد: تلاش ها برای اتمام ساخت واحد 

دوم گازی این نیروگاه ادامه دارد.

ایران دارای بیشترین رشد تولید 
فولاد در میان ۱۰ کشور برتر جهان

ایران بالاترین رشد تولید فولاد خام را طی نخستین 
ماه 202۴ میلادی در میان 10 کشور برتر جهان با ۳9.۳ 
درصد ثبت کرد. انجمن جهانی فولاد در جدیدترین گزارش 
خود، فهرست 10 کشور برتر تولیدکننده فولاد در ماه ژانویه 
202۴ را منتشر کرد که ایران با 2 میلیون و ۶00 هزار تن، 
در جایگاه نهم این فهرست قرار گرفت. ۷1 کشور جهان در 
ماه ژانویه سال میلادی امسال 1۴8 میلیون و 100 هزار 
تن فولاد خام تولید کردند که در مقایسه با مدت مشابه 
سال گذشته میلادی 1.۶ درصد کاهش نشان می دهد. 
10 کشور برتر تولیدکننده فولاد خام در ماه ژانویه 202۴ 
به ترتیب ش��امل چین )۷۷.2 میلیون تن، کاهش ۶.9 
درصدی(، هند )12.۵ میلیون تن، افزایش ۷.۳ درصدی(، 
ژاپن )۷.۳ میلیون تن، افزایش 0.۶ درصدی(، آمریکا )۶.8 
میلیون تن، کاهش 0.۳ درصدی(، روسیه )۶.2 میلیون 
تن، افزایش 1.2 درصدی(، کره جنوبی )۵.۷ میلیون تن، 
افزایش 1.۵ درصدی(، ترکیه )۳.2 میلیون تن، افزایش 
2۴.۷ درص��دی(، آلم��ان )2.9 میلیون تن، کاهش 0.9 
درصدی(، ایران )2.۶ میلیون تن، افزایش ۳9.۳ درصدی( 

و برزیل )2.۵ میلیون تن، کاهش ۷.2 درصدی( است.

 اجبار مردم به خرید از برند خاص
 در طرح کالابرگ تخلف است

سرپرس���ت اداره کل تع�اون، کار و رف�اه اجتماع�ی 
اس�تان ته�ران گفت: در ط�رح فجران�ه کالاب�رگ م�ردم 
آزادند از هر نام تج�اری ای خرید کنن�د و اگ�ر فروش�گاهی 
مردم را مجب�ور کرد از نام و نش�ان خاصی خریداری کنند، 
تخلف اس�ت. محمد آذرپن�اه افزود: اگ�ر فروش�گاهی مردم 
را مجب�ور کرد از نام و نش���ان خاصی خریداری کنند، 
تخلف اس�ت و ش�هروندان در ص�ورت مواجه ش�دن با آن 
می توانند برای ثبت اعتراضات و مش�کلات خود با ش�ماره 
۶۳۶۷-021 تم���اس بگیرند یا برای گ�زارش تخلفات، 
موضوع مورد نظر خود را با پش�تیبانی 12۴ )تعزی�رات( 
مط�رح کنن�د. وی درب�اره ش�رط دریاف�ت اعتب�ار اضافه 
220 ه�زار تومان�ی کالابرگ هم گفت: فردی که س�بدی 
ش�امل 11 قلم کالای اساسی به مبلغ ۷۴۳ هزار تومان 
را بخ�رد، دول�ت ح�دود 220 ه�زار تومان در قالب اعتبار 
ش���ارژ ش�ده پرداخ�ت می کند و ف�رد فقط ۵2۳ ه�زار 
تومان بابت آن س���بد پرداخت می کن�د، همچنین ب�ه 
میزانی که از کالاه�ای این س�بد خرید کرده باش�د، اعتب�ار 

به خریدش اختصاص داده می ش�ود.

اخبار

اقتصادی
رشد ۹ هزار واحدی شاخص بورس

شاخص کل بورس تهران در پایان معاملات دیروز با 8  هزار و ۷2۳ واحد افزایش به ارتفاع 2 میلیون و ۵۴ هزار و ۷۳9 واحد رسید. 
همچنین شاخص هم وزن با ۴ هزار و 91۷ واحد افزایش به ۷1۴ هزار و 1۷0 واحد و شاخص قیمت با 2 هزار و 2۷0 واحد رشد به 

۴02 هزار و ۳۴۷ واحد رسید. شاخص فرابورس نیز با 1۴۶ واحد افزایش به 2۴ هزار و ۴۵0 واحد رسید. 

پنجشنبه ۱۰ اسفند۱۴۰۲
وطن امروز     شماره 3۹8۹

تفاهمنامه شهرداری تهران با چینی ها برای ساخت مسکن، پاسخ به کدام مسأله شهر است؟

چرا چینی بسازد؟

سخنگوی اقتصادی دولت: دستمزد سال آینده کارگران همچون سال های گذشته تعیین می شود

مزد کارگران، منطقه ای نشد

مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی از پرداخت بیش از ۷۴۲ هزار فقره تسهیلات قرض الحسنه ازدواج در سال جاری خبر داد

رشد ۲۸ درصدی پرداخت وام ازدواج

دستمزد

تسهیلات


